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Staph. 

aureus  

Ps. 

aeruginosa 

Pr. 

mirabilis 

Klebsiella 

pneumonia   
Pr.vulgaris E.coli  

n=15 n=15 n=18 n=5 n=10 n=20 

Ent.  faecium KE5 93  87  66  50  75  66  

LAB sp. KE3 93  93  66  40  25  33  

Ent. faecium KAP1 50±15 93  50±16 93  33  95  

Ent. faecium KA3 50±16 80  94  90  66  95  

L.helveticus KG5 50±15 80  94  90  66  95  

LAB sp. KG1 50±16 93  89  90  66  66  

Ent. faecium KV15-1 87  87  83  90  33  66  

LAB sp. KV15-2 0 50  50  90  66  33  

Ent. durans P13 25  58  29  0 0 15  

Ent. faecium M 14 0 50  50±16 0 0 50  
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ИСРАЕЛЯН АРЕВИК ЛЕВОНОВНА 
 

ИССЛЕДОВАНИЕ МОЛОЧНОКИСЛЫХ БАКТЕРИЙ И  ИХ МЕТАБИОТИКОВ, 

ВЫДЕЛЕННЫХ  ИЗ МОЛОКА РАЗНЫХ ДОМАШНИХ ЖИВОТНЫХ АРЦАХА   
 

РЕЗЮМЕ 
 

Ключевые слова: молочнокислые бактерии, молоко, домашние животные, 

пробиотические свойства. метабиотики. 

Впервые были выделены 98 штаммов молочнокислых бактерий (МКБ) из  молока  

разных домашних животных (коз, ослиц, буйволиц, овец) из натуральных хозяйств Арцаха, 

Бактерии были представлены в основном мезофильными (60%), термофильными  (40%) видами, 

Соотношение кокковидных и палочковидных форм составляло 9:1, что может быть обусловлено 

климатическими условями Арцаха.  

Отобранные МКБ отличались по своим пробиотическим  свойствам: устойчивости к 

разным концентрациям желчи,  по выживаемости в широком диапазоне pH и в присутствии  

ферментов (пепсин, трипсин), наличии антиоксидантной и адгезивной активности, 

устойчивости к антибиотикам, способности подавлять рост патогенной антибиотикустойчивой 

микрофлоры, выделенной от больных пациентов и микрофлоры, вызываюшей порчу пишевых 

продуктов. Иследования показали, что бактерии, выделенные из молока ослиц, по своим 

пробиотическим свойствам существенно отличаются от МКБ, выделенных из молока остальных 

домашних животных.  Генотипирование отобранных штаммов методом секвенирования генов 

16S  РНК показало, что МКБ,  выделенные из молока домашних животных (коз, ослиц, 

буйволиц, овец), представлены в основном штаммами рода  Enterococcus. 

Культуральные жидкости отобранных бактерий  были очищены методом  гель 

фильтрации (Сефадекс G25) и получены фракции с антимикробными свойствами 

(метабиотики). Показано, что  их количественный выход зависит от видовой принадлежности 

штамма и от вида животного из молока которого выделены МКБ, Штамм МКБ  Ent. faecium 

КE5, выделенный  из молока ослицы, синтезирует больше метабиотиков, чем все другие 

исследованные штаммы. 

Показана зависимость синтеза метабиотков от состава питательной среды при 

вырашивании штаммов LAB sp.KE1,  LAB sp.KE3,  Ent.faecium КE5. LAB sp.KG5   (MRS, 

средa на основе сыворотки). Антимикробные активности  метабиотиков  при культивировании 

на разных питательных средах при температуре 42 0C различаются. 

 Показана различная устойчивость метабиотиков к термической обработке при 

температуре 1210C в течении 20 минут.Устойчивость  к обработке  при температуре 1210C, 20 

минут и проявление антимикробной активности при pH=6,0 свидетельствует о наличии 

бактериоцинов  в составе метабиотика. Показана  различная эффективность подавления роста 

патогенных штаммов  (St.aureus,  Ps. aeruginosa, Pr. mirabilis, Klebsiell sp., Pr. vulgaris, E.coli) 

метабиотиками (100 AU/мл). Эффективность подавления роста зависит от источника выделения 

патогенных бактерий,  природы метабиотиков, полученных  из  концентратов КЖ бактерий, 

выделенных  из молока разных животных.   

Полученные данные свидетельствуют о том, что антибиотики цефалотин, 

налидиксовая кислота, аугментин, ципрофлоксатин, левомицетин могут быть заменены 
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метабиотиками штаммов Ent.faecium KAP1 и L.helveticus KG5 для подавления роста штаммов 

E.coli. Антибиотики гентамицин, цефалотин, цефуроксим, цефазолин, ципрофлоксатин,  

азитромицин можно заменить метабиотиком штамма LAB sp. KV15-2  для подавления роста 

штаммов St. aureus. 

Наличие пробиотических свойств: выживаемость штамма Ent. faecium КE5 при 

высоких значениях рН, адгезивность штамма, устойчивость к антибиотикам, высокая 

эффективность  подавления роста патогенных антибиотикрезистентных штаммов и др., 

позволяет предположить о перспективности использования данного штамма в качестве 

пробиотика для лечения заболеваний  ЖКТ. 

 Высокие значения протеолитической и антимикробной активности штаммов                          

Ent. faecium KA3,  Ent. faecium KE5,  Ent. faecium  KE6. Ent. durans KE10 при их совместном 

выращивании в молоке позволяют рекомендовать эти  штаммы к использованию в качестве 

заквасок для получения продуктов функционального питания. Метабиотик штамма                                                

LAB sp.KG-1,   подавляющий  рост микрофлоры, инфицирующей пищевые продукты, может 

быть рекомендован к использованию в биоконсервации ряда пищевых продуктов, что 

открывает перспективы  коммерциализации данного штамма.  

Научно-производственные испытания показали возможность  применения выбранной 

ассоциации штаммов Ent.durans P13 и L.helveticus KG5 в производстве нового кисломолочного 

продукта. 

Таким образом, исследования  МКБ.  выделенных из молока разных  домашних 

животных Арцаха и исследование свойств синтезируемых ими метабиотиков, показали их 

преимущество по сравнению с МКБ, выделенными из молока коров того же региона.  

 

AREVIK LEVON ISRAYELYAN 

INVESTIGATION OF LACTIC ACID BACTERIA AND THEIR METABIOTICS 

ISOLATED FROM MILK OF DIFFERENT DOMESTIC ANIMALS OF ARTSAKH  

 

SUMMARY 
 

Keywords: Lactic acid bacteria, milk, domestic animals, probiotic properties, metabiotics. 

For the first time 98 strains of lactic acid bacteria (LAB) were isolated from milk of 

different domestic animals (goats, donkeys, buffalo, sheep) of the rural households of the Republic 

of Artsakh. Bacteria were mainly represented by mesophilic (60%) and thermophilic (40%) species. 

The correlation of coccoid and rod-shaped forms was 9:1, which may be due to the climatic 

conditions of Artsakh. 

Selected LAB strains differed in their probiotic properties: resistance to different 

concentrations of bile, survival in a wide range of pH and in the presence of enzymes (pepsin, 

trypsin) the presence of antioxidant and adhesive activity, resistance to antibiotics, the ability to 

inhibite the growth of pathogenic antibiotic resistant microflora isolated from patients and 

microflora, causing spoilage of food products. Investigations have shown that bacteria, isolated from 

donkey's milk significantly differ by their probiotic properties from the LAB, isolated from the milk 

of other domestic animals. Genotyping of the selected strains by sequencing 16S RNA genes showed 
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that LAB, isolated from milk of domestic animals (goats, sheep, buffalo, sheep) are mainly 

represented by strains of Enterococcus genus.  

The culture liquids of the selected bacteria were purified by gel filtration method 

(Sephadex G25) and fractions with antimicrobial properties (metabiotics) were obtained. It is shown 

that their quantitative yield depends on the species belonging to the strain and on the animal type 

from the milk of which the LAB are isolated. Ent. faecium KE5 LAB strain which isolated from 

donkey's milk,  synthesizes more metabiotics than all other  investigates strains. 

The dependence of the synthesis of metabiotics from the composition of the nutrient 

medium is shown during the growth of strains LAB sp.KE1, LAB sp.KE3, Ent.faecium КE5, LAB 

sp.KG5 (MRS and media on the basis of whey). Antimicrobial activities of metabiotics during 

cultivation on different nutrient media at temperature of 42 oC are differ.  

  The different resistance of metabiotics to heat treatment at a temperature 121oC during 20 

minutes is shown. Stability to treatment at temperature of 121oC for 20 minutes and display of 

antimicrobial activity at pH =6.0 indicates about presence of bacteriocins in the composition of a 

metabiotic. The differtent efficiency of inhibition of the growth of pathogenic strains (St.aureus,                         

Ps. aeruginosa, Pr. mirabilis, Klebsiella sp., Pr. vulgaris, E. coli) determined for metabiotics                                

(100AU/ml). The effectiveness of growth inhibitoin depends on pathogenic bacteria  isolation  

source,  from nature of metabiotics, obtained from concentrates of CL of bacteria, isolated from milk 

of different animals. 

Obtained data shown, that the antibiotics Cefalotin, Nalidixic acid, Augmentin, 

Ciprofloxatin, and Levomicitin can be substituted with the metabiotic of Ent. faecium KAP1 and 

L.helveticus KG5 strains for inhibition of the growth of E.coli strains.  Gentamicin, cefalotin, 

Cefuroxime, cefazolin,  ciprofloxacin, azithromicin antibiotics can be substituted  with a metabiotic 

of the strain LAB sp. KV15-2 for the for the inhibition of the growth of St.aureus strains.   

Presence of probiotic properties: survival of strain Ent. faecium KE5 at high pH values. 

the adhesive activity of the strain. resistance to antibiotics. the high effectiveness of the growth 

inhibition of pathogenic antibiotic-resistant strains. etc.. suggests the prospect of using this strain as 

a probiotic for the treatment of gastrointestinal disease. 

High values of proteolytic and antimicrobial activity of  Ent. faecium KA3, Ent.faecium 

KE5, Ent. faecium KE6,  Ent. durans KE10 strains during their combined cultivation in  the milk 

allow us to recommend these strains for using as starter cultures for the production of functional 

food. The metabiotic of LAB sp. KG1 strain, which suppresses the growth of food contaminating 

microflora, can be recommended for using in bioconservation of a number of food products, which 

opens the perspectivity of commercialization. 

Scientific and industrial tests have shown the possibility of application of the selected 

association of Ent.durans P13 and L.helveticus KG5 strains for the production of new dairy 

product.  

Thus, the investigation of the LAB, isolated from the milk of different domestic animals of 

Artsakh and properties of metabiotics synthesized by them, showed their advantage in comparison 

with the LAB, isolated from milk of cows of the same region. 

 

 

 


